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عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي پيش از آنكه سكان يكي از مهم ترين 
وزارتخانه هاي كشور را در دست بگيرد، به درستي به شفاف نبودن اطلاعات 
در بخش زمين و مستغلات اقتصاد ايران اشاره داشت و مدعي شد مشخص 
نبودن وضعيت عرضه و تقاضا در اين بخش موجب شده خريد و فروش ها 
براساس ارزش حقيقي كالا انجام نگيرد، در اين بين با گذشت بيش از 2/5 
سال از دولت يازدهم بايد از آخوندي پرسيد چرا براي رشد شفافيت در بخش 
مسكن كاري انجام نشده است. زمين و مستغلات نقش مهمي در اقتصاد 
در بعد كلان و خرد دارد زيرا كاربري هاي مختلفي چون مسكوني، اداري، 
تجاري، كشاورزي و... موجب شده تا بخش قابل ملاحظه اي از سرمايه هاي 
ملي تحت تأثير قيمت در بخش زمين و مستغلات باشد، از طرف ديگر در 
نگاه خرد، نياز انسان به سرپناه موجب شده بخش قابل ملاحظه اي از درآمد 
خانوار صرف تأمين مسكن شود كه طبق آمارها در ايران 30 تا 60 درصد 

درآمد خانوار صرف تأمين بخش مسكن مي شود. 
  در اين بين نگاه سرمايه گذاري به بخش مسكن موجب شده سرمايه قابل 
ملاحظه اي در اقتصاد ايران در اين بخش براي كسب عايدي درگير باشد. 
گفتني است ارزش زمين و مستغلات در شرايط كنوني اقتصاد ايران اثر قابل 
ملاحظه اي در سرمايه افراد حقوقي و حقيقي داش��ته است، به طور نمونه 
صورت هاي مالي بانك ها و مؤسسات بزرگ اقتصادي به شدت تحت تأثير 
قيمت در اين حوزه است و اين امر تا جايي مهم جلوه مي كند كه برخي ركود 
بخش مسكن را زمينه س��از برهم خوردن تعادل در ترازنامه مالي بانك ها 
معرفي مي كنند، در اين ميان سند زمين و مستغلات نيز مي تواند پنجره اي 
براي دستيابي به تسهيلات بانكي باشد كه از اين حيث نيز ارزشگذاري شفاف 
و دقيق زمين و مستغلات مي تواند به ارائه صحيح تسهيلات به اين بخش 
كمك شاياني كند. در اين بين اگر نگاهي به روند حركتي قيمت در بخش 
زمين و مس��تغلات طي دهه هاي اخير بيندازيم، متوجه مي شويم كه اين 
بخش بسياري از افراد حقيقي و حقوقي را ميلياردر كرده است، اما به نسبت 
افزايش انفجارگون��ه بها در اين حوزه توازن اقتص��ادي در بخش هاي مولد 
اقتصادي به نفع بخش هاي غيرمولد و سوداگرانه به هم خورده است و در اصل 
توليد واقعي در اقتصاد مضرور انفجار قيمت ها در بخش زمين و مستغلات 
ش��ده اس��ت. اهميت زمين و مس��تغلات در بعد كلان و خرد براي تمامي 
اقتصاددان ها و دولتمردان مشخص اس��ت، بدين ترتيب با توجه به اينكه 
افزايش بها در اين بخش مي تواند رؤياي خانه دار شدن ميليون ها مستأجر 
و همچنين متقاضي كه در آينده وارد اين بازار مي ش��وند را دست نيافتني 
انعكاس دهد، حداقل انتظار مي رود دولت سامانه و پورتال حرفه اي را براي 
كش��ف اطلاعات و ديتا در اين حوزه، راه اندازي كند تا معاملات در بخش 
زمين و مستغلات برحسب عرضه و تقاضا و آخرين اطلاعات موجود در اين 
حوزه انجام گيرد. بي شك هر چقدر شفافيت در بخش مسكن افزايش يابد، 
سوداگري در اين حوزه نيز كنترل مي شود و ديگر اختلاف ارزش حقيقي با 

ارزش اسمي در اين حوزه گاه به ميليون ها تومان نخواهد رسيد.

مع�اون اول رئيس جمه�ور ب�ا تأکي�د ب�ر 
مش�کلات فعل�ي اقتص�اد کش�ور، وظايف 
دوران  در  را  مرک�زي  بان�ک  س�نگين 
پس�ابرجام و رفع برخي مش�کلات گوش�زد 
کرد و گف�ت: رفاه م�ردم در س�ال هاي اخير 
کاهش يافت�ه و برخي از مردم قادر نيس�تند 
حداقل ه�اي نيازش�ان را تأمي�ن کنن�د. 
اسحاق جهانگيري در نشس��ت شوراي مديران 
ارش��د بانك مركزي كه ب��ا محوري��ت اقتصاد 
مقاومتي برگزار ش��د، يكي از دستگاه هايي كه 
در دوران تحريم ها بيشترين فشارها و آسيب ها را 
تحمل كرد، بانك مركزي دانست و با بيان اينكه 
بانك مركزي يكي از اصلي ترين دس��تگاه هايي 
است كه بايد سياس��ت هاي مهمي را در شرايط 
پساتحريم تدوين كند، گفت: بانك مركزي هم در 
دوران تحريم و هم در دوران پساتحريم مأموريت 

و مسئوليت خطيري بر دوش داشته و دارد. 
وي افزود: انصاف��اً نظام بانكي كش��ور در دوران 
تحريم عملكرد مناس��بي داش��ت و به رغم همه 
فشارها اجازه ندادند كه اداره كش��ور در دوران 
تحريم با اختلال روبه رو ش��ود كه اين تلاش ها 
قابل تقدير است. وي با اشاره به وجود چند چالش 
پيش روي اقتصاد كشور افزود: يكي از مهم ترين 
اين چالش ها فقدان فرصت هاي ش��غلي اس��ت 
و اين در حالي اس��ت كه در طول برنامه شش��م 
توسعه كشور، س��الانه ۸۹0 هزار فارغ التحصيل 
دانش��گاهي خواهيم داش��ت كه همه اين افراد 

نيازمند اشتغال و فرصت شغلي هستند. 
مع��اون اول رئيس جمه��ور كاه��ش ق��درت 
خريد مردم در س��ال هاي اخي��ر را يكي ديگر از 
چالش هاي اقتصاد كش��ور برشمرد و گفت: رفاه 
مردم در س��ال هاي اخير كاهش يافته اس��ت و 
برخي از مردم قادر نيستند حداقل هاي نيازشان 

را تأمين كنند. 
جهانگيري با يادآوري س��ند چشم انداز و اينكه 

ايران بايد در س��ال ۱۴0۴ قدرت اول اقتصادي 
منطقه باش��د، گفت: رقب��اي اصلي اي��ران در 
منطقه طي س��اليان اخي��ر از رش��د اقتصادي 
برخوردار بوده اند و اين در حالي است كه ايران 
در سال هاي گذشته رشد منفي 6/۸ درصدي را 
نيز تجربه كرده است، اما با اين وجود جمهوري 
اسلامي ايران از نظر اقتدار از موقعيت ويژه اي در 
سطح منطقه برخوردار اس��ت و دنيا به اين باور 
رس��يده كه براي حل و فصل مسائل خاورميانه 
و مشكلات منطقه مشاركت جدي ايران امري 

ضروري است. 
   مردم توق�ع بهبود وضعي�ت اقتصادي 

دارند 
معاون اول رئيس جمهور با اشاره به انتظارات و 
توقعات مردم در دوران پساتحريم اظهار داشت: 
مردم در دوره جديد انتظار دارند قدرت اقتصادي 
كشور نيز افزايش پيدا كند و بايد تلاش كنيم در 
كنار اقتدار نظامي، از رشد مناسب اقتصادي نيز 
برخوردار باش��يم. جهانگيري با اش��اره به رشد 
منفي اقتصادي و رشد نامناسب سرمايه گذاري 
كشور در سال هاي گذشته گفت: جهت حل اين 
مشكلات نيازمند تأمين منابع مالي براي اجراي 
برنامه ها هستيم و بررسي ها نشان مي دهد براي 
دستيابي به رشد ۸ درصدي اقتصاد بايد سالانه 
50 ميلي��ارد دلار از مناب��ع خارجي در كش��ور 

جذب شود. 
مع��اون اول رئيس جمه��ور در ادامه س��خنان 
خود با تأكيد بر اينكه باي��د در دوره جديد چند 
برنامه مهم را دنبال كني��م، يكي از اين برنامه ها 
را يكسان س��ازي نرخ ارز دانس��ت و گفت: بانك 
مركزي بايد در مقطعي كه احس��اس كند براي 
اين كار آمادگي دارد، نس��بت به يكسان سازي 
نرخ ارز اقدام كن��د، البته سياس��تگذاري براي 
يكسان سازي نرخ ارز در دو مقطع تاريخي انجام 
شده است كه يكبار ناموفق بود و تورم سنگيني بر 

كشور تحميل كرد و بار ديگر اگرچه موفقيت آميز 
بود اما ب��ه دلايلي دوباره به س��مت چند نرخي 

سوق پيدا كرد. 
جهانگيري همچنين با اشاره به اهميت نزديك 
ش��دن نرخ تورم و نرخ س��ود تس��هيلات بانكي 
اظهار داشت: يكي از دغدغه هاي اقتصاددانان و 
توليدكنندگان كشور همواره تفاوت فاحش نرخ 
تورم و نرخ سود تسهيلات بانكي بوده كه همواره 

به ضرر بخش توليد كشور بوده است. 
مع��اون اول رئيس جمهور با بي��ان اينكه دولت 
قصد ندارد به بانك مركزي فشار وارد كند، گفت: 
خوش��بختانه بانك مركزي براي نزديك شدن 
نرخ تورم و نرخ سود تسهيلات بانكي برنامه ريزي 
كرده اس��ت و انتظار داريم نرخ سود تسهيلات 
بانكي اندكي بيش از نرخ تورم باشد، چراكه در 
غير اين صورت هزينه سنگيني بر توليدكنندگان 

وارد خواهد شد. 
 جهانگيري مطالبات غيراداري نظ��ام بانكي را 
يكي ديگر از دغدغه هاي اقتصادي كشور عنوان 
كرد و افزود: اگرچ��ه در دول��ت يازدهم ميزان 
مطالبات معوق بانك ها از ۱۴ به ۱2 درصد كاهش 
پيدا كرده، اما به طور كلي قابل قبول نيست كه 
عده اي منابع نظ��ام بانك��ي را در اختيار بگيرند 
و تصور كنند كه مي توانن��د از بازپس دادن اين 
منابع خودداري كنند، چراكه دولت در اين زمينه 

قاطعانه عمل خواهد كرد. 
وي ادام��ه داد: بايد ميان كس��اني ك��ه به دليل 
مش��كلات اقتصادي كش��ور از پرداخت اقساط 
تس��هيلات خود ناتوان هستند و كس��اني كه با 
گردن كلفتي از پرداخت اي��ن منابع خودداري 
مي كنند، تفاوت قائل شويم و از طريق قانوني و به 

صورت جدي با اين افراد برخورد شود. 
   وعده تکراري س�يف براي کاهش نرخ 

سود بانکي 
رئيس كل بانك مركزي با تكرار وعده هميشگي 

خود براي كاهش نرخ س��ود بانكي به 2 درصد 
بالاي تورم گفت: يكي از مسائلي كه نقش ثبات 
در اقتص��اد كش��ور را دارد، يكسان س��ازي نرخ 
ارز اس��ت كه اين مس��ئله در دامنه شش ماهه 

عملياتي مي شود. 
ولي الله س��يف نرخ س��ود بانكي را يكي از موارد 
مورد بحث عنوان كرد و گفت: نرخ س��ود بانكي 
دستاورد مثبتي براي بانك مركزي حاصل كرد 
زيرا با ورود اين بانك به بازار بين بانكي اين نرخ به 
۱۹ تا 20 درصد كاهش يافته است، البته نرخ سود 
بازار بين بانكي در روز گذشته ۱۹/۴ درصد بود، 
بنابراين نرخ سود نظام بانكي نيز با توجه به بازار 
بين بانكي به سمت پايين حركت خواهد كرد.  وي 
با بيان اينكه دولت يازدهم با بهره گيري از انضباط، 
نرخ تورم را از ۴0 درصد به حدود ۱3 درصد كاهش 
داده است، گفت: اين روند تا دستيابي به نرخ تورم 

تك رقمي ادامه خواهد يافت. 
 رئيس كل بانك مركزي با بيان اينكه نرخ سود 
بانكي بايد همپايه با نرخ تورم خود را تغيير دهد، 
گفت: اين رقم مي تواند ي��ك تا 2 درصد بالاتر از 
نرخ تورم باشد و بانك مركزي براي دستيابي به 

اين هدف از ابزارهاي مختلف استفاده مي كند. 
 سيف گفت: پيش��نهاداتي در خصوص تصويب 
مصوبه اي توسط ش��وراي پول و اعتبار و اعلام 
نرخ دستوري در زمينه نرخ سود دريافت شده، 
اما تجربه سال هاي گذش��ته نشان مي دهد اين 
شيوه داراي هزينه است و اميدواريم با توجه به 
تغييرات نرخ سود بازار بين بانكي به دامنه مورد 

نظر دست يابيم. 
 وي پيگيري و حل و فصل وضعيت مؤسس��ات 
بدون مجوز را از ديگر موارد مطرح شده در جلسه 
ديروز ذكر كرد و گفت: در اي��ن زمينه به نتايج 
مثبتي دست يافتيم، البته اين امر با همكاري هاي 
ساير دستگاه ها به نتيجه رس��يد و اميدواريم به 
شرايطي برسيم كه مؤسس��ه غيرمجازي امكان 
فعاليت نداشته باشد.  رئيس شوراي پول و اعتبار 
تنگناي نظام بانكي كشور و انباشت دارايي هاي 
منجمد را يكي از مش��كلات نظام بانكي عنوان 
كرد و گفت: در فضاي پس از برجام بايد بانك ها 
را با استانداردهاي موجود هماهنگ كنيم، زيرا 
در حالي كه نرخ كفايت سرمايه در بانك هاي دنيا 
حدود ۱2 درصد است ميانگين آن در بانك هاي 
كشور 5/5 درصد است، بنابراين بايد اين امر در 

اولويت ويژه قرار گيرد. 
وي درباره حجم مطالبات معوق بانكی نيز گفت: 
اين رقم ح��دود ۹00 هزار ميليارد ريال اس��ت 
كه ۴3 درصد ذخيره و مابقي قفل ش��ده، ضمن 
اينكه ۱00 هزار ميلي��ارد تومان بدهي دولت به 
نظام بانكي اس��ت، بنابراين بخشي از دارايي ها 

منجمد شده است. 
 وي با بيان اينكه تأمين مالي دراقتصاد از س��ه 
منب��ع بانك ها، ب��ازار س��رمايه و منابع خارجي 
انجام مي شود، گفت: سهم نظام بانكي در تأمين 
مالي بيش از ۸5 درصد و س��هم دو بخش ديگر 
در حد ۱5 درصد اس��ت. س��هم نظام بانكي در 
سايركش��ورها در تأمين مال��ي 30 تا ۴0 درصد 
است، بنابراين بايد بازار سرمايه را تقويت كنيم. 

وي در پاسخ به اين پرسش كه سخنگوي دولت 
منابع آزاد شده بعد از برجام را ۱00 ميليارد دلار 
اعلام كرده اس��ت، گفت: دو س��ال پيش عنوان 
ش��د خزانه ۱00 ميلي��ارد دلار مناب��ع دارد كه 
ميليارد دلار به نفت داده شده و 22 ميليارد   50
دلار در چين به عنوان وثيقه مورد بهره گيري قرار 
گرفت، بنابراين 3۱ ت��ا 32 ميليارد دلار منابعي 
است كه آزاد مي ش��ود و از اين ميزان نزديك به 

۴ميليارد دلار متعلق به دولت است.

جهانگیری : رفاه مردم کاهش يافت
در جمع مقامات بانک مرکزي

 ذخيره سازي ميوه
به بخش خصوصي سپرده شد 

س�رانجام وزارت جه�اد کش�اورزي از موض�وع ذخيره س�ازي 
ميوه ش�ب عيد کنار رف�ت و بخش خصوص�ي وارد ميدان ش�د، 
به ط�وري ک�ه اين بخ�ش در بهمن م�اه با ب�رآورد مص�رف و نياز 
اس�تان ها، س�يب و مرکب�ات به مراک�ز اس�تان ها منتق�ل کرد. 
هر ساله با فرا رسيدن ماه هاي پاياني سال، ذخيره سازي ميوه به دغدغه 
اصلي مسئولان تبديل مي ش��ود، برخلاف نظر تعاون روستايي، مردم 
از نحوه ذخيره س��ازي ميوه، كيفيت و قيمت آن در نوروز ۹۴ چندان 
رضايت نداشتند، از اين رو حسين صفايي، مديرعامل تعاون روستايي 
در فروردين ماه از تغيير شيوه تنظيم بازار ميوه در سال جاري خبر داد 
و گفت: در ش��يوه جديد دولت س��ردخانه هايي را براي ذخيره سازي 
ميوه ه��اي پرمصرف اعياد مختل��ف اجاره مي كند و ب��ا اعلام عمومي 
توليدكنن��دگان مي توانند به صورت رايگان ميوه ه��اي خود را در اين 

سردخانه ها ذخيره سازي كنند. 
از اين رو تعاون روستايي امس��ال به وعده خود عمل كرده و با نظارت 
س��ازمان، نيازهاي هربخش از اس��تان ها تأمين ش��ده و شركت هاي 
معتمد بخش خصوصي به فروشندگان معرفي شده اند. قائم مقام خانه 
كشاورز در خصوص سياست جديد ذخيره سازي ميوه در گفت و گو با 
»جوان« مي گويد: امسال توليد سيب و مركبات به ميزان كافي وجود 
دارد و هيچ كمبودي نخواهيم داش��ت، البته به ش��رطي كه واگذاري 
ذخيره سازي به بخش خصوصي موجب افزايش معوقات نشود. وي با 
تأكيد براينكه واردات ميوه بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي صورت 
مي گيرد، از سازمان تعزيرات خواست كه براساس قانون با واردكنندگان 

و توزيع كنندگان برخورد كند. 
   دلالان به سود ۵۰ توماني رضايت نمي دهند  

حسين مهاجران، رئيس اتحاديه ميوه و تره بار درگفت و گو با »جوان«، 
از فعال تر ش��دن دلالان در ميادين ميوه انتقاد كرد و گفت: اقدام سال 
گذشته اتاق اصناف و تعزيرات براي جمع آوري دلالان ميوه خوب بود، 
اما تداوم نداشت. اكنون دلالان به س��ود 50 توماني رضايت نمي دهند 
و در هر كيلو بايد 500 تومان س��ود كنند تا اجازه پياده س��ازي ميوه از 
كاميون را بدهند، در غير اين صورت، باري كه روي كاميون است، بايد 
چندين دست بچرخد تا به قيمت دلخواه آقايان برسد. وي واردات ميوه 
را تجمل گرايي برخي از مصرف كنندگان دانست و افزود: انگور شاهرودي 
كه كيلويي 3 هزار تومان است، نمي پسندند، اما انگور شيلي كه ماه هاست 
در سرد خانه مانده به قيمت 23 هزار تومان خريداري مي كنند. وي در 
پاسخ به س��ؤالي درباره نحوه ذخيره س��ازي ميوه در سال جاري گفت: 
امس��ال فراواني ميوه داريم و نيازي به ذخيره س��ازي نداريم، اما بخش 

خصوصي اقداماتي در اين زمينه انجام داده است. 
    پياز کيلويي ۳ هزار تومان شد

رئيس اتحاديه ميوه و سبزي از افزايش قيمت پياز به 3 هزار تومان خبر 
داد و گفت: قيمت اين محصول نسبت به هفته قبل ۱5 درصد گران شده 
است. وي با اشاره به دلايل گراني اين محصول در هفته هاي اخير، افزود: 
يكي از دلايل گراني پياز آن است كه در چابهار همه محصول كشت شده 

به مرحله عرضه به بازار نرسيده و مقداري كمبود ايجاد شده است. 
سيدحسين مهاجران درباره قيمت ساير محصولات اضافه كرد: در حال 
حاضر قيمت نارنگي بندرعباس بين 6 تا ۸ هزار تومان، س��يب درختي 
مرغوب بين هزار و 500 تا ۴ هزار تومان، پرتقال كوهستان جنوب بين 
5 هزار تا 5 هزار و 500 تومان، پرتقال تامسون شمال بين هزار و 500 تا 

3 هزار تومان و نارنگي شمال از 2 هزار و 500 تا ۴ هزار تومان است. 
تومان،  مهاجران اضافه كرد: همچنين قيمت انار از هزار و 500 تا 5 هزار و500 
موز از 2 هزار و ۸00 تا 3 ه��زار و 200 تومان، گوجه فرنگي از هزار و 200 تا 
2 هزار تومان و قيمت سيب زميني از 650 تا هزار و ۱00 تومان است. وي 
قيمت سير چيني را نيز كيلويي ۱0 هزار تومان عنوان كرد و گفت: عرضه اين 

محصول در بازار به ميزان فراوان انجام مي شود. 
مهاجران در پاسخ به اين پرس��ش كه چه مدت است شاهد عرضه سير 
چيني در بازار داخلي هستيم؟ افزود: از ابتداي سال جاري سير چيني در 
بازار داخلي عرضه مي شود اما اين موضوع از ساليان قبل نيز وجود داشته 

و امسال اولين باري نيست كه اين اتفاق رخ مي دهد. 

 تجليل از »صف شكنان تحريم« 
در راه اندازی فاز ۱۵ و ۱۶ پارس جنوبی   

مراس�م تجليل از فعالان راه اندازی فازهای ۱۵ و ۱۶ پارس جنوبی 
با حضور فرمانده ق�رارگاه س�ازندگی خاتم الانبي�ا)ص( و برخی 
نمايندگان مجلس شورای اسلامی در خبرگزاری فارس برگزار  شد.

به گزارش فارس ف��از ۱5 و ۱6 پارس جنوبی از فازه��ای تمام ايرانی 
است كه هدف از طرح توسعه آن توليد روزانه 50 ميليون مترمكعب 
گاز پالايش شده برای تأمين س��وخت و خوراک مورد نياز مشتركان 
خانگی، تجاری، صنعتی، توليد روزانه ۸0 هزار بش��كه  ميعانات  گازی 
و ۴00 تن گوگرد برای ص��ادرات به بازارهای جهانی، توليد س��الانه 
يك ميليون و 50 ت��ن گاز مايع برای صادرات و ي��ك ميليون تن گاز 
اتان به منظور تأمين خ��وراک مورد نياز صنايع پتروش��يمی به ويژه 
مجتمع های پتروشيمی در مسير خط لوله اتيلن غرب است. براساس 
برآوردهای انجام گرفته با آغاز بهره برداری و توليد گاز طبيعی و ساير 
محصولات گازی در طرح توس��عه فاز ۱5 و ۱6 پارس جنوبی، سالانه 
معادل 6 ميليارد دلار درآمد برای اقتصاد كشور حاصل می شود. اين 
فازها  از مهر امسال توسط قرارگاه خاتم الانبيا)ص( تكميل و در مدار 
فعاليت قرار گرفت. با افتتاح اين دو فاز روزانه 50 ميليون مترمكعب 
گاز، ميعان��ات گازی، گوگ��رد و  LPG تولي��د می ش��ود. مديرعامل 
خبرگزاری ف��ارس  در اين مراس��م گف��ت: تلاش هايی كه توس��ط 
مهندس��ان جوان ايرانی در فاز ۱5 و ۱6 پارس جنوبی در س��پانير و 
قرارگاه خاتم الانبيا)ص( و در شرايط سخت تحريم انجام گرفت، قطعاً 

كمتر از غنی سازی 20 درصد هسته ای نبوده است.
مديرعامل خبرگزاری ف��ارس با تقدير از زحمات مهندس��ان قرارگاه 
خاتم  الانبيا)ص( در راه اندازی فازهای ۱5 و ۱6 پارس جنوبی تصريح 
كرد: اكنون س��ال ها از استيصال صنعت نفت ما گذش��ته و ما به يمن 
قدم های مهندسان جوان و انديشمند و مجاهد اين كار بزرگ را پيش 
چشم دش��منان قرار داديم تا به آنها بفهمانيم ايرانی مسلمان در همه 

حوزه ها دارای فكر و خلاقيت است.
موس��وی همچنين به اخباری كه در اين حوزه و حوزه  هس��ته ای در 
رسانه های جهان به ويژه رسانه های غربی منتشر می شود، اشاره كرد 
و گفت: به عنوان يك خبرنگار مس��لمان كه اخبار متعدد رسانه های 
غربی را دنبال می كنم، آنها س��عی كرده اند خبره��ای اين چنينی را 
بايكوت كنند ولی يقين داريم كه انديشكده های غربی از اين خبر بر 
خود لرزيدند چرا ك��ه كارهايی كه در ف��از ۱5 و ۱6 پارس جنوبی در 
سپانير و قرارگاه خاتم الانبيا)ص( انجام گرفت قطعاً كم از غنی سازی 
20درصد هسته ای ندارد. وی در عين حال گفت: فعاليتی كه مهندسان 
جوان ايرانی در حوزه هسته ای انجام داده و افتخار آفريدند به واسطه 
هجمه های عظيم غربی ها در دنيا آوازه اش پيچيد، اين كار بزرگ كه 
در پارس جنوبی انجام ش��ده نيز كمتر از آن نيست چراكه افتتاح فاز 
۱5 و ۱6 پارس جنوبی در شرايطی شكل گرفت كه جمهوری اسلامی 
ايران در تمام ابعاد و در شرايط تحريم های سنگين و كشنده و به تعبير 
خود غربی ها فلج كننده بود و توانس��ت در كنار تحريم های داخلی و 
متأسفانه  نگاه های رزم آرا وار در برخی دستگاه ها و مناصب اين كار را 

به سرانجام برساند.

 ستاد اقتصاد مقاومتي 
بر قراردادها نظارت می کند 

محمد آقامحمدي گفت: اگر مذاکرات با پژو به قرارداد تبديل شود، 
ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي در مورد آن اظهارنظر خواهد کرد. 
به گزارش نسيم، عضو س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي با بيان اينكه 
قراردادها در سفر رئيس جمهور به ايتاليا و فرانسه در حد قرارداد نيست، 
گفت: اگر مذاكرات با پژو به قرارداد تبديل شود، ستاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي در مورد آن اظهارنظر خواه��د كرد. علي آقامحمدي در مورد 
سفر رئيس جمهور به ايتاليا و فرانسه و امضاي قراردادها و اقدامات دولت 
در تجارت خارجي و اقتصاد مقاومتي اظهار داشت: اينها در حد قرارداد 
نيست، طبيعتاً گفت وگوها و توافق هايي براي انجام قرارداد است.  وي 
افزود: قرارداد جزئيات مي خواهد و بايد از لحاظ حقوقي، قيمت و شرايط 
نافذ ش��ود. درباره اصول كلي با ش��ركت هاي خارجي در اين مذاكرات 
صحبت شده به اين معنا كه اگر با خودروسازي مذاكراتي انجام دادند با 
اين فرض مي توانند قرارداد ببندند كه 30 درصد محصولات توليد شده 

صادر شود و توليد داخلي را عمق دهد. 
 عضو س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي در مورد اينكه در قرارداد با پژو به 
ازاي توليد هر ۱00 خودرو 30 خودرو بايد صادر شود و در مورد قرارداد تندر 
۹0 هم همين  گونه بود كه از هر ۱00 خودرو 20 خودرو صادر شود، گفت: 
قرارداد توليد تندر مشاركت بود و اصلًا موضوع آن با اين نوع قرارداد تفاوت 
مي كند.  آقامحمدي ادامه داد: اگر در توليد خودروي تندر۹0 صادراتي رخ 
نداد به دليل تحريم ها بود كه براي بازارها و برگشت پول مشكل ايجاد شد 
ولي در موضوع قرارداد پژو اولاً كه اين موضوع هنوز قطعي نيست و نبايد 
بگويم قرارداد با پژو قطعي شده زيرا زماني قطعي خواهد شد كه همه آن 
شرايط رعايت و نوشته ش��ود.  وي بيان كرد: دوماً در چارچوبي كه بحث 
شده شرايط صادرات 30 درصد در آن وجود دارد و طبيعتاً وقتي قرارداد را 
مي نويسند بر آن نظارت مي شود و خوشبختانه الان ستاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي كه تشكيل شده، وظيفه دارد اين قراردادها را تحت نظارت داشته 
باشد.  عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با بيان اينكه خودروساز داخلي 
نمي تواند خودش قرارداد را بدون اينكه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
نظر دهد ببندد، اظهار كرد: اگر مذاكرات با پژو به قرارداد تبديل شود، ستاد 

فرماندهي اقتصاد مقاومتي در مورد آن اظهار نظر خواهد كرد. 
 آقامحم��دي درب��اره موضوعاتي كه دول��ت بايد در تج��ارت خارجي در 
پساتحريم رعايت كند، گفت: بايد ۸00 هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري 
در برنامه شش��م انجام ش��ود و اين به پروژه ها و توليدات مختلف تبديل 
مي شود، بنابراين در آنجا سياستگذاري خواهد شد كه كدام محصول كلًا 
بايد در ايران توليد شود و كدام با شراكت خارجي توليد خواهد شد و كدام 
وارداتي است كه ايران در آن نقش ايفا نمي كند.  وي تصريح كرد: نكته ديگر 
اين است كه يك اطلس همكاري جغرافيايي با كشورها از لحاظ تكنولوژي 
و واردات و صادرات داريم و نمي توانيم از كشوري واردات داشته اما صادرات 
به آن كشور را نداشته باشيم، مثلاً از كشوري موز وارد مي كنيم در مقابل بايد 

صادرات سيب هم وجود داشته باشد كه اين موضوع الان دنبال مي شود.

امين: ناجا و وزارت بهداشت از ۵ هزارميليارد تومان عوارض بيمه گزارش بدهند
رئي�س کل بيم�ه 

مهران  ابراهیمیان
مرکزي ايران نسبت   گزارش  2

ارائه نک�ردن  ب�ه 
گزارش هزينه ک�رد ع�وارض دريافتي وزارت 
بهداش�ت و ناجا از صنعت بيمه انتق�اد کرد و 
گفت: با هزينه هايي که از بيمه ها اخذ مي کنند 
بايد بيماران اورژانسي رايگان درمان شوند نه 
اينکه فقط بيماران س�رپايي ويزيت ش�وند. 
به گزارش »ج��وان«، محمدابراهيم امين در 
نشس��تي خبري گفت: در مورد لايحه جديد 
بيمه ش��خص ثالث برخي مشكلات و حوادث 
رانندگي برطرف مي ش��ود، به عنوان نمونه در 
ارزيابي ريسك، نمرات منفي و تخلفات رانندگي 
لحاظ مي ش��ود كه اين به منزله نظام پاداش و 
تنبيه اس��ت و باعث خواهد ش��د رانندگان از 
ارتكاب حوادث حادثه ساز خودداري كنند، در 
عين حال رانندگاني كه تخلف نمي كنند، حق 
بيمه كمتري بپردازند. دوم اينكه تأمين جبران 
تقريباً تم��ام پيامدهاي ح��وادث رانندگي در 
اين قانون برعهده شركت هاي بيمه و صندوق 
تأمين خسارت هاي بدني است و براساس آن، 
تمام حقوق مقصران و زيان ديدگان پرداخت 

خواهد شد. 
رئيس شوراي عالي صنعت بيمه با بيان اينكه در 
لايحه جدي��د، ايجاد س��امانه اطلاعاتي حوادث 
كشور ديده شده اس��ت، افزود: تخلفات رايج در 
صحنه سازي و اخذ ميلياردها تومان خسارت از 
بيمه ها با تجميع اطلاع��ات از بين خواهد رفت، 
همچنين تعيين حق بيمه ش��خص ثالث هم به 
دولت واگذار شده و سه شرط در آن لحاظ شده 
است؛ اينكه ويژگي هاي خودرو به لحاظ امنيتي 
در نظر گرفته شود، سوابق تخلفات و نمرات منفي 
راننده ديده ش��ود و نگاه اجتماعي به رانندگان 

خودروهاي ارزان قيمت وجود داشته باشد. 

امين با بيان اينكه براساس آمار عملكرد ۹ ماهه 
صنعت بيمه، سهم بيمه شخص ثالث در پرتفوي 
به ح��دود 36 درصد كاهش يافته اس��ت، گفت: 
س��هم صندوق تأمي��ن خس��ارت هاي بدني نيز 
از 5 به ۸ درصد افزايش يافته اس��ت، همچنين 
رانندگان مجبور نيستند براي دريافت الحاقيه به 

شركت هاي بيمه مراجعه كنند. 
وي در پاسخ به اين س��ؤال كه چرا بيمه شخص 
ثال��ث به م��ردم گ��ران ارائ��ه مي ش��ود؟ گفت: 
ش��ركت هاي بيمه به ازاي هر ۱00 تومان، ۱02 
تومان در بيمه ش��خص ثال��ث مي پردازند، 25 
درصد ميزان حق بيمه عوارض است، حدود ۱0 
درصد نيز كارمزد به آن تعلق مي گيرد، در عين 
حال شركت هاي بيمه داراي هزينه هاي اداري نيز 
هستند، بنابراين بيمه شخص ثالث زيان ده است، 
حتي حق بيمه شخص ثالث كفايت هزينه هاي 
آن را هم نمي دهد، پس چطور گفته مي شود بيمه 

شخص ثالث گران است؟

رئيس ش��وراي عالي صنع��ت بيمه ب��ا بيان 
اينكه سال گذش��ته ديه 2۴ هزار فوتي و ديه 
300 هزار جرحي پرداخت شده است، افزود: 
بيش از ۱۹/5 ميليون پرونده خس��ارت مورد 
رس��يدگي قرار گرفته كه كل ش��كايت هاي 
دريافتي از مردم از شركت هاي بيمه هزار و 50 

شكايت است. 
امين در مورد آمار عملكرد صنعت بيمه كش��ور 
گف��ت: در ۹ ماه��ه ابتداي��ي امس��ال ۱6 هزار و 
500 ميليارد تومان حق بيمه با رشد ۱2 درصدي 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته پرداخت شده 
اس��ت، همچنين طي اين م��دت 35/5 ميليون 
فقره بيمه نامه با رشد ۱0 درصدي فروخته شده 
است. ۱7/7 ميليون فقره پرونده خسارت با رشد 
3۴درصدي نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
مورد رس��يدگي قرار گرفته و نس��بت پرداخت 
خسارت كه پارس��ال 56 درصد بود، تاكنون در 
سال جاري نس��بت به اين رقم 5 درصد افزايش 

داشته اس��ت. همچنين سال گذش��ته 2۱ هزار 
ميليارد تومان حق بيمه دريافت شده است. 

   انتقاد از دريافت ماليات بر ارزش افزوده 
از بيمه

وي در مورد معافيت بيمه ها در ماليات بر ارزش 
افزوده گف��ت: اعمال معافيت بيمه ها بر اس��اس 
تصميم دولت نيست و بايد در قانون لحاظ شود، 
همان گونه كه بانك ها و بورس از ماليات بر ارزش 
افزوده معاف هستند، صنعت بيمه هم بايد معاف 
باشد. در هيچ كجاي دنيا از كار بيمه گري، ماليات 
بر ارزش اف��زوده دريافت نمي ش��ود. در اصلاح 
قانوني كه تهيه شده، معافيت شامل بيمه ها هم 
مي شود كه بايد در مجلس تصويب شود كه فرآيند 

خاص خود را دارد. 
رئيس كل بيمه مركزي ايران اضافه كرد: اين در 
حالي است كه در بخش عوارض نيز دستگاه هايي 
ك��ه ع��وارض را از ش��ركت هاي بيم��ه دريافت 
مي كنند، هيچ گزارش��ي تاكنون درب��اره نحوه 
هزينه كرد اين عوارض به م��ا ارائه نكرده اند، اين 
در حالي است كه ما ش��كايت هاي زيادي در اين 
زمينه داشته ايم كه بدون پول، خدمات درماني 
ارائه نمي ش��ود. در س��ال هاي اخي��ر نزديك به 
5 هزار ميليارد تومان به وزارت بهداش��ت و ناجا 
بابت عوارض توسط صنعت بيمه پرداخت شده، 
اما گ��زارش دقيقي درباره نح��وه هزينه كرد اين 
منابع دريافت نكرديم، همچنين تا پايان س��ال 
۹3، 200 ميليارد تومان شركت هاي بيمه بابت 
عوارض بدهكار بودند زيرا ح��ق  بيمه اي در اين 

زمينه دريافت نكرده بودند. 
رئيس كل بيمه مرك��زي با بيان اينك��ه 5 هزار 
ميليارد تومان بابت عوارض بيمه شخص ثالث به 
ناجا و وزارت بهداشت پرداخت شده است، گفت: 
اين دستگاه ها هيچ گزارش عملكردي در خصوص 

نحوه هزينه كرد اين رقم ارائه نداده اند.

پيشنهاد مجلس برای حذف يارانه ثروتمندان  
عضو کميس�يون اجتماع�ي مجلس درب�اره پيش�نهاد جديد به 
وزارت کار ب�راي ح�ذف ۱۵ ميلي�ون يارانه بگير گفت: قرار ش�د 
ياران�ه اين تع�داد ثروتمند ح�ذف و به جي�ب ۱۵ ميلي�ون فقير 
ب�رود. شناس�ايي ثروتمن�دان و فق�را ب�ا وزارت کار اس�ت 
ول�ي ثروتمن�دان ه�م مي توانن�د فق�را را انتخ�اب کنن�د. 
ايرج عبدي در گفت وگو با تسنيم، درباره پيشنهاد به وزارت كار مبني بر حذف 
۱5 ميليون نفر از دريافت يارانه گفت: ۱5 ميليون نفر در كشور هستند كه از 
نظر تأمين معيشت زندگي دچار مشكل هستند، پيشنهاد داده شد با توجه 
به اين موضوع، وزارت كار ۱5 ميليون ثروتمند را شناسايي و به نفع نيازمندان 
از دريافت يارانه نقدي حذف كند.  وي ادامه داد: مس��ئوليت شناس��ايي و 
حذف افراد پردرآمد و شناس��ايي فقرا را به وزارت رفاه داديم تا با مسئوليت 
اين وزارتخانه يارانه افراد ثروتمند حذف شود.  نماينده مردم خرم آباد و عضو 
كميسيون اجتماعي مجلس بيان كرد: درآمدهاي بالا و دارايي هاي كلان يكي 
از ملاک هاي وزارت كار در شناسايي پردرآمدهاست. سهم يارانه پردرآمدها 
پس از حذف به نيازمندان، افراد مشمول كميته امداد، بهزيستي، زندانيان 
بي گناه و ايتام داده مي شود.  عبدي گفت: طبق اين مصوبه ثروتمنداني كه 
يارانه آنها قطع مي شود مي توانند فرد مس��تمندي را كه يارانه شان به آنها 
اختصاص مي يابد را خود انتخاب و معرفي كنند. طبق قانون دولت اين اجازه 

را به وزارت كار داده است تا يارانه ثروتمندان به نفع نيازمندان حذف شود.

  گزارش   يك

بهناز قاسمی


